

Учредитель: Федеральное государственное автономное
образовательное учреждение высшего образования
«Пермский государственный национальный исследовательский университет»

ПОЛИТОЛОГИЯ

2024. Том 18. № 2

Редакционная коллегия

Л. А. Фадеева (гл. редактор), Н. В. Борисова, В. Я. Гельман,
И. В. Мирошниченко, П. В. Панов, В. Н. Руденко,
И. С. Семененко, А. В. Стародубцев, К. А. Сулимов
Ответственный секретарь – К. П. Турцева

Редакционный совет

Бушар Мишель, профессор, Университет Северной Британской Колумбии (Канада)

Малинова Ольга Юрьевна, д.филос.н., профессор, Институт научной информации по общественным наукам РАН, Национальный исследовательский университет «Высшая школа экономики» (г. Москва)

Морозова Елена Васильевна, д.филос.н., профессор, Кубанский государственный университет

Мацуцато Кимитака, профессор, Центр славянских исследований университета Хоккайдо (Япония)

Росс Камерон, профессор, Университет Данди (Великобритания)

Саква Ричард, профессор, Кентский университет (Великобритания)

Сморгунов Леонид Владимирович, д.филос.н., профессор, Санкт-Петербургский государственный университет

Фадеева Любовь Александровна, д.и.н., профессор, Пермский государственный национальный исследовательский университет

Филиппов Михаил Георгиевич, профессор, Университет штата Нью-Йорк в Бингемтоне (США)

Выпускающий редактор Л. А. Фадеева

© Редакционная коллегия, 2024

Журнал зарегистрирован в Федеральной службе по надзору в сфере связи, информационных и массовых коммуникаций (Роскомнадзор).

Свид. о регистрации средства массовой информации ПИ № ФС77-68264 от 27 декабря 2016 г.

СОДЕРЖАНИЕ

История и теория политики

Пантин В. И., Сигачев М. И. Социально-политическое развитие современных обществ: концепты, практики, проблемы (на примере стран Латинской Америки, ЕС и России) 5

Мартынов М. Ю. Местное самоуправление в системе публичной власти 15

Политические институты, процессы, технологии

Чугунов А. В., Панфилов Г. О., Кабанов Ю. А. Централизация системы электронного участия в России: взгляд из регионов 25

Шалашикова В. Ю., Фролова Е. В., Рогач О. В. Модель «сити-менеджер» как канал формирования политического лидерства в муниципальных образованиях РФ 36

Малинова О. Ю. Юбилей региональной столицы как символическая политика: на примере 300-летия Перми 47

Евгеньева Т. В., Палитай И. С., Тулегенова Д. Д. Свобода как политическая ценность в сознании современной российской молодежи (по результатам эмпирического исследования) 59

Устинкин С. В., Самсонов А. И., Рудакова Е. К. Самооценка студенческой молодежью материального положения как фактор политической социализации и отношения к власти (на примере Нижнего Новгорода) 73

Каминченко Д. И. Знаково-символическая репрезентация имиджа регионального политического лидера в сетевом информационном поле 87

Международные отношения

Фадеева Л. А., Плотников Д. С. «Неевропейские европейцы»: грузинский вариант политики идентичности 99

Храпов С. А., Черничкин Д. А., Топчиев М. С., Кривенко А. И. Новые маркеры национальной идентичности Республики Казахстан: формирование антироссийских настроений в социальных медиа 111

Чжсан Юйянь. Анализ позиции и отношения правительства и граждан тюркоязычных стран к специальной военной операции России на Украине 126

Обзоры

Ван Чжаосюй. Образ России в газете «Хуаньцю шибао (Глобальная газета)» 135

Архипов И. А. Российская городская среда как политическое поле 143

Гришин Н. В. Изучение инноваций государственной электоральной политики: обзор научной литературы 149

К сведению авторов 160

Bulletin of Perm University. Political Science

“**Bulletin of Perm University. Political Science**” is a peer-reviewed academic journal that sees its mission in sustaining a high level of academic discussion, which corresponds with the international political sciences standards. The journal publishes research articles, reviews of current issues in both English and Russian languages, which have not been published previously and are not under consideration for publication elsewhere.

Since 2010 the Bulletin is on The list of leading peer-reviewed scientific journals and publications in which the main scientific results of dissertations for the academic degrees of a doctor and candidate of sciences should be published (list of Higher Attestation Commission).

The Bulletin is included in the national information and analytical system "Russian Science Citation Index" (RSCI) and is available in the E-library.

Editorial Board

Editor-in-Chief – Lyubov A. Fadeeva, Doctor of Historical Sciences, Professor, Department of Political Science, Perm State University

Members of Editorial Board:

Nadezhda V. Borisova – Doctor of Political Sciences, Professor, Department of Political Science, Perm State University

Vladimir Ya. Gelman – Candidate of Political Sciences, Professor, European University at Saint Petersburg and University of Helsinki

Inna V. Miroshnichenko – Doctor of Political Sciences, Associate Professor, Head of the Department of Public Policy and Public Administration, Kuban State University

Petr V. Panov – Doctor of Political Sciences, Associate Professor, Chief Research Fellow, Department of Research on Political Institutions and Processes, Perm Federal Research Center, Ural Branch of RAS

Viktor N. Rudenko – Doctor of Juridical Sciences, Professor, Academician of the RAS, Director of the Institute of Philosophy and Law, Ural Branch of RAS

Irina S. Semenenko – Doctor of Political Sciences, Corresponding Member of the RAS, Deputy Director for Scientific Work, IMEMO RAS

Andrey V. Starodubtsev – Candidate of Political Sciences, Associate Professor, Department of Political Science and International Relations, Higher School of Economics – Saint Petersburg

Konstantin A. Sulimov – Candidate of Political Sciences, Associate Professor, Head of the Department of Political Science, Perm State University

Executive Secretary – Christina P. Turtseva, Assistant, Department of Political Science, Perm State University

Editorial Council

Bouchard Michel (University of Northern British Columbia, Canada)

Malinova Olga (INION of Russian Academy of Science, Higher School of Economics, Russia)

Morozova Elena (Kuban State University, Russia)

Matsuzato Kimitaka (Slavic Research Center of Hokkaido University, Japan)

Ross Cameron (Dundee University, United Kingdom)

Sakwa Richard (Kent University, United Kingdom)

Smorgunov Leonid (Saint Petersburg State University, Russia)

Fadeeva Lyubov (Perm State University, Russia)

Filippov Mikhail (State University of New York at Binghamton, USA)

CONTENT

History and theory of politics

- Pantin V., Sigachev M. Socio-political development of modern societies:
concepts, practices, problems (examples from Latin American countries, the EU, and Russia) 5

- Martynov M. Local self-government in the system of public authority 15

Political Institutions, Processes, Technologies

- Chugunov A., Panfilov G., Kabanov Yu. The centralization of the electronic participation system in Russia:
a view from the regions 25

- Shalashnikova, V., Frolova E., Rogach O. The "city manager" model as a channel for the formation of
political leadership in the municipalities of the Russian Federation 36

- Malinova O. Jubilee of a regional capital as a symbolic politics: the case of 300th anniversary of Perm 47

- Evgenieva T., Palitay I., Tulegenova D. Freedom as a political value in the minds of modern Russian
youth (based on the results of an empirical study) 59

- Ustinkin S., Samsonov A., Rudakova E. Students' self-assessment of their financial situation as
a factor of political socialization and attitude to power (the case of Nizhny Novgorod) 73

- Kaminchenko D. Sign-symbolic representation of the image of a regional political leader in the
network information field 87

International relations

- Fadeeva L., Plotnikov D. "Non-European Europeans": the Georgian version of identity politics 99

- Khrapov S., Chernichkin D., Topchiev M., Krivenko A. New markers of the national identity
of the Republic of Kazakhstan: the formation of anti-Russian sentiments in social media 111

- Zhang Yuyan. Analysis of the positions and attitudes of the governments and citizens of turkic
speaking states towards the Special Military Operation of Russia in Ukraine 126

Reviews

- Wang Zhaoxu. Russia's image in "Huanqiu Shibao" newspaper 135

- Arkipov I. Russian urban environment as a political field 143

- Grishin N. Studying innovations in electoral governance: a scientific literature review 149

- Information for the authors** 164